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Mødedagsorden: 

Frie Skolers Lærerforening 

Hovedbestyrelsen 

 

 

Hovedbestyrelsen:  

Formand Monica Lendal Jørgensen (MLJ), 

næstformand Rikke Josiasen (RJO), Lars 

Holm (LHO), Pernille Rovsing (PRO), Vivian 

Holm Witt (VHW), Finn Trond Hansen 

(FTH), Ricky Bennetzen (RBE), Karen 

Louise Pedersen (KLP), Minna Riis (MRI), 

Lykke Svarre (LSV) 

Fraværende:  

 

Sted: Copenhagen Island Hotel 

(Kalvebod Brygge 53,  

1560 København) 

 

Start: onsdag 7. februar 2024  

kl. 13.00 

Slut: torsdag 8. februar 2024 

kl. 14.30  

Sekretariatet:  

Sekretariatschef Pia Bønning (PBO), 

forhandlingschef Jette Morsing (JMO), 

kommunikationschef Mikkel Hvid (MHV) og 

Nils Tjell (NTJ), referent (MHV vikarierende 

referent under nogle punkter). 

Fraværende:  

 

 

 

DAGSORDEN 

0.  Fællessang og tjek-ind 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

2. Orientering 
a. Status på medlemssituationen 
b. Status på sager 
c. Meddelelser 

d. Repræsentationer  
e. Status på arbejdstid og lønforhandlinger 

f. OK24 – fast punkt 
I. Orientering om ”A til Å” 
 

 

3. Drøftelse   
a. Aktuelle politiske emner (fast punkt) (MLJ)  
    I. Principper for holdninger i Frie Skolers Lærerforening 

 
 

4. Beslutning 
a. Politik og strategi for det lokale samarbejde – tredjebehandling (FAU) 
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b. Frie Skolers Lærerforenings kursusudbud 2024/25 
c. Evaluering af Frie Skolers Lærerforenings krænkelsespolitik (FU) 

d. Evaluering af Repræsentantskabsmødet 2023 – del 2 (FU) 
e. Temadele frem til sommerferien 2024 mm. (FU) 
f. Genindførelse af endagshovedbestyrelsesmøde i januar (FU) 

g. Frie Skolers Lærerforenings deltagelse 1. maj (MRI) 
h. Oprettelse af jubilæumsudvalg (FU) 

i. Uddannelsesdebatten 2024 (FU) 
 
 

5. Evt. 
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REFERAT 

0.  Fællessang og tjek-ind 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

2. Orientering 
a. Status på medlemssituationen 

Medlemsudviklingen er god. Januartallet viser 11.242 medlemmer. Vi ligger 
over budgetforudsætningerne for 2024. I forbindelse med de kommende 

budget- og strategidrøftelser, overvejes prioriteringer etc. i lyset heraf.  
 

b. Status på sager 
Der har været mange opsigelser i januar. Flere steder har der været to til 
fem afskedigelser på grund af økonomiske tilpasninger og vigende elevtal. 

Der opleves generelle fald i elevtal med små årgange, hvilket rammer 
skolerne i disse år. Det er primært efterskoler og store privatskoler, der 

bløder. 
Der laves i lighed med sidste år en kvartalsopgørelse over afskedigelser. 
Denne vil blive præsenteret på maj-mødet, mens årsrapporten for hele 

2023 kommer på martsmødet. 
 

Ved masseafskedigelser (mere end 10 afskedigelser) skal den faglige 
organisation høres. Det foregår aktuelt på en kostskole, hvor afdelingen 

lukkes. 
 
En skole har lukket international afdeling.  

En gammel realskole er gået konkurs. 
 

Højskolelærernes arbejde planlægges med rådighedstjeneste. Begrebet 
findes ikke i ansættelsesbekendtgørelsen, og lærerne kan derfor efter vores 
opfattelse ikke pålægges rådighedstjeneste. 

 
 

c. Meddelelser 
Der blev stillet et spørgsmål om studerende under skolebaseret 
uddannelse. Det er normalt Danmarks Lærerforening (jf. 

grænsedragningsaftaler), der organiserer de studerende, men de er ude på 
vores skoler. Det blev aftalt at undersøge den konkrete sag nærmere 

herunder om vedtægterne giver mulighed for halvt medlemskab etc. 
 
Der blev i forlængelse heraf nævnt et par andre gråzoneeksempler – faste 

vikarer og studerende, der er vikarer på en eller flere frie skoler.  
 

Et andet hovedbestyrelsesmedlem nævnte i forlængelse af et kasketmøde 
et opmærksomhedspunkt omkring manglende udbetaling af 
undervisningstillæg til ”andenlærere” på bestemte skoler.  

Herudover blev det nævnt, at arbejdstidsmøderne (Kend din arbejdstid) 
har været et gedigent tilløbsstykke.  
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d. Repræsentationer 
Næstformanden nævnte, at der har været højskoletræf. Det var et par 
gode og givende dage. 

 
I forbindelse med de kommende budgetforhandlinger laves kortlægning af 

de særlige gruppers økonomi og aktiviteter. 
  

e. Status på arbejdstid og lønforhandlinger 

 
 

f. OK24 – fast punkt 
I. Orientering om ”A til Å” 
Dynamisk dokument med svar på stort og småt. I tilfælde af konflikt kan 

den tages op af skuffen, også selvom det ikke er nært forestående. 
Merchandise og aktiviteter er også efterlyst til brug ved evt. konfliktvarsel 

– fire ugers varsel. 
 
Formanden gjorde status over OK24-forhandlingerne 

 

3. Drøftelse   
a. Aktuelle politiske emner (fast punkt) (MLJ)  
    I. Principper for holdninger i Frie Skolers Lærerforening 

Hovedbestyrelsen drøftede, hvilke principper der bør være styrende for, 
hvad foreningen skal have en holdning til. Drøftelsen på dette møde lå i 

forlængelse af en indledende drøftelse om emnet på decembermødet. 
Processen og drøftelserne på dette møde berørte ikke, hvad foreningen 
skal mene om bestemte emner, kun hvilke emner/områder Frie Skolers 

Lærerforening kan mene noget om. 
 

Forretningsudvalget samler op på drøftelserne  af principperne og kommer 
med forslag til, hvordan vi kan arbejde videre, og i hvilket omfang fælles 

principper skal være styrende for det fremtidige politiske arbejde i 
foreningen. 
 

4. Beslutning 
a. Politik og strategi for det lokale samarbejde – tredjebehandling (FAU) 

Hovedbestyrelsen efterlyste præciseringer af punktet om kurser i 
samarbejde med skoleorganisationerne og ledelsesretten/-pligten. FAU 

omformulerer de to punkter efter hovedbestyrelsens drøftelser. 
Indstillingen blev vedtaget med de ændringer, FAU tilføjer. 

 
b. Frie Skolers Lærerforenings kursusudbud 2024/25 

SUP har gennemgået de beskrivelser og aftaler vi har om kurser og 

kursusudbud. Et særligt punkt er tekstens bemærkning om, at foreningen 
er forbeholdende over for brug af fondsmidler ved kurser, og at eventuelle 

fondsbidrag skal fremgå tydeligt af kursusbeskrivelsen. Det blev 
præciseret, at i forbindelse med fondsfinansiering af kurser mv. skal 
foreningen hver gang overveje, om den kan stå inde for kurset, materialet 
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og de ting, der følger med.  
Hovedbestyrelsen godkendte: 

1) De reviderede beskrivelser af kursusformater  
2) Udbuddet af lærer- og minikurser samt medlemsarrangement 
24/25.  

 
 

c. Evaluering af Frie Skolers Lærerforenings krænkelsespolitik (FU) 
Nogle kredse nævnte, at det kan være akavet at nævne politikken og 
whistleblowerordningen, men der var enighed om, at vi bør gøre 

opmærksom på politikken. Det blev samtidig bemærket, at det ikke kun 
drejer sig om seksuelle krænkelser, og derfor er det relevant på andre 

åbne møder end dem, hvor der er overnatning.  
Nogle kredse har gode erfaringer med at nævne det, når mødet bliver 
indledt – i forbindelse med at man nævner, at oplysninger, som kommer 

på mødet, ikke skal refereres til andre udenfor.  
Derudover giver det mening, at vi nævner politikken, når vi indkalder og 

ved tilmelding.  
 
Hovedbestyrelsen besluttede forretningsudvalgets anbefalinger, 

som fremgår af punkt 5 i evalueringen, nemlig: 
a) hovedbestyrelsen bekræfter aftalen om, at foreningen ved alle 

åbne, ikke-faste møder, kurser og arrangementer gør opmærksom 
på foreningens krænkelsespolitik; 
b) at sekretariatet formulerer en kort tekst, som gør opmærksom 

på krænkelsespolitikkens formål: at alle skal behandles med 
respekt og at alle skal kunne være trygge i Frie Skolers 

Lærerforening-sammenhænge og henleder opmærksomheden på 
foreningens politik og whistleblowerordning; 

c) at sekretariatet kommer med forslag til, hvordan sekretariatet 
og kredsene kan bruge den tekst i for eksempel invitationer eller 
ved møder; 

d) at krænkelsespolitikken ændrer navn til "Politik for tryghed, 
ligebehandling og respekt".  

 
 

d. Evaluering af Repræsentantskabsmødet 2023 – del 2 (FU) 

Hovedbestyrelsen og sekretariatet evaluerer altid repræsentant-
skabsmødet og andre større arrangementer. Målet hermed er at finde ud 

af, om formålet med arrangementet er opfyldt, og om der er noget, vi kan 
og skal gøre bedre. Hovedbestyrelsen foretog årets evaluering i to tempi, 
hvor denne (del to) havde fokus på, hvilket formål og hvilke visioner vi har 

for fremtidens repræsentantskabsmøder. Drøftelserne byggede videre på 
del 1 af drøftelserne på decembermøder, hvor der blev taget udgangspunkt 

i deltagernes evaluering af REP23. 
 
Der er lavet en grundig, særskilt opsamling på hovedbestyrelsens 

drøftelser. På baggrund af disse besluttede hovedbestyrelsen: 
1) hvad forretningsudvalget bør tage med fra evalueringen (bilag 

1) til planlægningen af de kommende repræsentantskabsmøder; 
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2) forretningsudvalget arbejder videre med planlægning af 
kommende repræsentantskabsmøde i samarbejde med 

sekretariatet. Hovedbestyrelsen orienteres om (og tager om 
nødvendigt stilling til) evt. nye tiltag/større ændringer undervejs i 
processen 

 
Der er lavet en særskilt opsamling, der er udgangspunkt for det 

videre opfølgningsarbejde. 
 
 

e. Temadele frem til sommerferien 2024 mm. (FU) 
Der var en drøftelse af temadele frem til sommerferien (to møder). 

Næstformanden fremlagde en oversigt over de temadele, vi tidligere har 
haft. På martsmødet kommer indstillingen om drøftelse af temadelene for 
det kommende skoleår, så denne drøftelse omhandlede alene tiden frem til 

sommerferien.  
Der kom nogle forslag/ideer frem under drøftelserne, som 

forretningsudvalget samler op på. Formanden opfordrede desuden til at 
man (altid) kan sende idéer og forslag til forretningsudvalget, hvis man 
falder over nogle. 

 
f. Genindførelse af endagshovedbestyrelsesmøde i januar (FU) 

Siden antallet af hovedbestyrelsesmøder blev fastsat til otte årligt – alle to-
dagsmøder – har der ikke været afholdt januarmøder. Tidligere afholdtes 
januarmøderne som et endagsmøde i Aarhus. 

 
Det er oplevelsen de senere år – hvilket er blevet særlig tydeligt i et 

overenskomstforhandlingsår – at der er uforholdsmæssig/uhensigtsmæssig 
lang tid mellem decembermødet og februarmødet. 

 
Det blev besluttet, at 
1) Der afholdes hovedbestyrelsesmøder i januar (første gang i 

januar 2025) 
2) Møderne afholdes som endagsmøder på sekretariatet 

(Ravnsøvej) 
3) I år med overenskomstforhandlinger afholdes februarmødet i 
København. 

 
g. Frie Skolers Lærerforenings deltagelse 1. maj (MRI) 

Der var enighed om, at det er et vigtigt signal og en god anledning til 
relations dannelse 
 

Det blev besluttet, at Frie Skolers Lærerforening yder 7500 kr. i 
tilskud til et fælles Undervisertelt i Fælledparken 1. maj 2024 

 
h. Oprettelse af jubilæumsudvalg (FU) 

I oktober 2024 har foreningen 50års fødselsdag. Da vi er en forening 

opstået som fusion af flere, vælger vi at tage udgangspunkt i den ældste 
forening – (tidligere Frie Grundskolers Lærerforening). Der er grund til at 

fejre den slags – især i år, hvor vi har medlemsfremgang. 



7 
 

 
Det blev besluttet, at 

1) Der nedsættes et ad-hoc-udvalg, som skal komme med forslag 
til fejring af foreningens jubilæum i oktober 2024 
2) Udvalget består af LSV og MRI, formand/næstformand og PBO 

samt en yderligere repræsentant fra sekretariatet, som PBO selv 
finder/udpeger. 

3) Inden sommerferien 2024 indstiller udvalget forslag til initia-
tiver/aktiviteter til vedtagelse i hovedbestyrelsen. 
 

Sekretariatet sørger for det praktiske omkring udvalgets arbejde såsom 
indkaldelser etc. 

 
i. Uddannelsesdebatten 2024 (FU) 
Uddannelsesdebatten er et årligt tilbagevendende todages folkemøde, hvis 

debatter og oplæg alene fokuserer på skole og uddannelse. Politikere, 
uddannelsesinstitutioner, interesseorganisationer, forskere, forlag, lærere og 

lærerstuderende er de primære deltagere. 
Frie Skolers Lærerforening har de senere år deltaget i Uddannelses-debatten, 
og var for første gang sponsor i 2023. Her deltog seks medlemmer af 

foreningens hovedbestyrelse foruden to medarbejdere fra sekretariatet. 
En tilsvarende indstilling er behandlet ved HB-mødet i februar 2023, hvor 

indstillingen blev tiltrådt. 
 
Det blev besluttet, at 

1) Medlemmer af Frie Skolers Lærerforenings hovedbestyrelse kan 
deltage i Uddannelsesdebatten 2024. Deltagelsesudgifter op til 17.000 

kr. + kørselsgodtgørelse 
2) Frie Skolers Lærerforening sponsorerer Uddannelsesdebatten gen-

nem køb af Sponsorpakke A – 15.000 kr + moms. 
3) Formandskabet kan deltage i debatter på Uddannelsesdebatten, 
hvis det bliver aktuelt. 

 
Ad. 2: Dette er beskrevet i Bilaget. 

Ad 2 og 3: Formanden understregede, at det er vigtigt at Frie Skolers 
Lærerforening deltager aktivt i debatterne fremover som supplement til den 
fine synlighed, som sponsoratet bibringer. 

 
 

5. Evt. 
 


